
گاه
ش

دان
گاه

ش
دان

سه شنبه 4 دی 1403 

شماره  4312

FARHIKHTEGANDAILY.COM

FARHIKHTEGANONLINE

۴

گاه
ش

دان
گاه

ش
دان

سه شنبه 4 دی 1403 

شماره  4312

FARHIKHTEGANDAILY.COM

FARHIKHTEGANONLINE

۵

دانشگاه آزاد در سال های اخیر به اشکال گوناگون تلاش کرده با راه های 

گوناگون به دولت ها کمک کند. فرقی نمی کند موضوع اقتصادی باشد 

یا فرهنگی؛ آنچه در چندسال اخیر بیشتر مورد توجه مسئولان دانشگاه 

قرار گرفته، حل مســـائل جامعه و صنعت و همچنین چرخاندن چرخ 

دنده های اقتصادی کشور است. اتفاقی که اگر بیفتد نه تنها مردم کشور از 

آن منتفع می شوند، بلکه دانشجویان دانشگاه آزاد نیز نگران شغل بعد از 

فارغ التحصیلی نیستند. یکی از اتفافاتی که در این چندسال در دانشگاه 

یف برنامه های علمی مطابق با نیاز های صنعت و جامعه  رخ داده، تعر

است. برنامه هایی متناسب با ظرفیت ها و موقعیت های جغرافیایی هر 

استان که دانشجویان می توانند عنوان پایان نامه ها و رساله های خود را 

از زمینه های پژوهشی این برنامه ها انتخاب کنند تا چالش های کشور 

را به صورت علمی حل کنند. محمد اســـدی، مشـــاور عالی معاون 

علوم، مهندسی و کشاورزی دانشگاه آزاد است که مسئولیت نظارت 

دبیرخانه های برنامه های علمی کشوری را برعهده دارد؛ در چندسالی 

که طرح پایش متولد شده بر برنامه های علمی، چالش ها و زمینه های 

پژوهشی نظارت داشت و بر عملکرد دبیرخانه های استان نظارت کرد. 

چنـــدی پیش او در گفت وگویی با »فرهیختگان« از اتفاقات جدیدی 

ین  که در برنامه های علمی ایجادشـــده سخن گفت. به گفته او در آخر

یف برنامه علمی اند و قرار  تحول، معاونت های دانشـــگاه به دنبال تعر

است استان هایی که تاکنون برنامه علمی نداشته اند برنامه های علمی 

یف کنند. مشروح این گفت وگو را در ادامه از نظر می گذرانید.  جدید تعر

یابی می کنید؟  ین تحولات برنامه های علمی پایش را چگونه ارز آخر

ما دو موضوع بسیار مهم و جذاب در برنامه های علمی داشته ایم؛ در مورد 

اول اکنون معاونت های این دانشگاه به دنبال تعریف برنامه علمی اند. این 

حرکت از معاونت علوم، مهندســـی و کشاورزی آغاز شده که دو برنامه 

علمی را به صورت مســـتقل تعریف، پیاده ســـازی و اجرا کرده اند. یکی 

از ایـــن برنامه ها مربوط به حوزه هوش مصنوعی بود که با دســـتور آقای 

علی اکبری اجرایی شد. در حال حاضر چالش های این برنامه احصاشده، 

نظام موضوعات آن نگاشـــته و بخشـــی از آن نیز در سامانه »پژوهشیار« 

یان می توانند از زمینه های پژوهشی  پیاده سازی شده است. اکنون دانشجو

این برنامه بهره مند شوند. مجری این برنامه علمی، معاونت علوم، مهندسی 

و کشاورزی بوده است. 

برنامه علمی دیگر با دســـتور دکتر طهرانچی تعریف و آغاز شده و مشاور 

عالی رئیس دانشـــگاه به عنوان مجری این برنامه معرفی شدند. این برنامه 

مربوط به »زنان و خانواده« بوده که با جدیت شروع به کار کرده است. اگرچه 

این برنامه حدود یک سال تا یک سال و نیم پیش به نوعی آغاز شده بود، اما 

در هفت یا هشـــت ماه اخیر با شدت بیشتری پیگیری شده است. مجری 

برنامه تعیین شـــد، شورا های مربوطه و رؤسای آن ها مشخص و چالش ها 

بررســـی شدند و پس از بررسی، تأیید و تصویب در کمیته نظارت، بخشی 

از این برنامه در ســـامانه آمده و قسمتی دیگر هم درحال پیاده سازی است. 

یف کرده اند؟  معاونت های دیگر هم برنامه علمی تعر

بله، این اتفاقات ســـبب شده دیگر معاونت ها نیز متوجه شوند می توانند در 

برنامه های علمی نقش داشـــته باشند. برای مثال ما ماه گذشته جلسه ای با 

معاونت علوم تربیتی و مهارتی در ســـاختمان این معاونت داشتیم. در این 

جلســـه، آقای نادی، معاون علوم تربیتی و مهارتی حضور داشـــت. آقای 

حمیدی فر، رئیس دانشکدگان تعلیم وتربیت از ما دعوت کرد. جلسه مفصلی 

با او و مدیران گروه کشـــوری این دانشکدگان داشتیم. در این جلسه درباره 

برنامه های علمی و نقش این مدیران گروه کشـــوری در حوزه های مربوطه 

به طور مفصل گفت وگو شـــد. یکی از بخش های دستور جلسه این بود که 

بررسی کنیم این مدیران چگونه می توانند در برنامه های علمی سهم داشته 

باشند و گفتیم از چه طریقی می توانند ورود کنند. 

 به آن ها ارائه دادم و احساس کردم پیشنهاد خوبی است 
ً
پیشنهادی که شخصا

 مورد اســـتقبال قرار خواهد گرفت، این بود که در حوزه معاونت 
ً
و مطمئنا

علوم تربیتی و مهارتی، برنامه ای علمی تعریف کنیم. این پیشنهاد در همان 

جلســـه نیز تصویب شد. بناست به دلیل وجود چالش های خیلی بزرگ در 

حوزه مدیریت آموزش و برنامه ریزی، یک عنوان برنامه علمی مرتبط با این 

چالش ها به ما معرفی شـــود تا در فرایند تثبیت، اجرا و پیاده ســـازی برنامه 

علمی قرار گیرد. 

معاونت علوم انســـانی و هنر نیز از مدت ها پیش با ما همکاری داشـــته و 

علاقه زیادی به افزایش فعالیت های خود در این حوزه نشـــان داده است. 

آن ها مجموعه بسیار گسترده ای از نظام موضوعات را جمع آوری کرده اند، 

اما متأســـفانه این نظام موضوعات هنوز در قالب و ســـاختار مورد نظر ما 

قرار نگرفته است. 

علت چه بوده است؟ 

با وجود ظرفیت های بســـیار بالایی که در این مجموعه مشاهده می شود و 

 نظام موضوعات آن ها را دیده ام، نبود تطبیق با ساختار سامانه 
ً
من شـــخصا

باعث شـــده نتوانند وارد سامانه شـــوند. بااین حال، آن ها تمایل زیادی به 

تعریف یک برنامه علمی مســـتقل دارند که در سامانه پژوهشی قرار گیرد. 

در حال حاضر همه اســـتان ها برنامه علمی دارند؟ تاجایی که به خاطر 

دارم چند استان فاقد برنامه علمی بودند. 

نقطه عطفی که اکنون در برنامه های علمی با آن روبه روییم، این اســـت که 

به ویژه پس از ابلاغ دستورالعمل های تشویقی، علاقه مندی قابل توجهی در 

بســـیاری از استان ها ایجاد شده که پیش تر فاقد برنامه علمی بودند. حداقل 

هفت یا هشت استان وجود دارند که تاکنون برنامه علمی نداشته اند و اکنون 

به شدت به دنبال تعریف برنامه های علمی اند، به عنوان مثال استان هایی مانند 

کردستان، مرکزی، بوشهر، چهارمحال وبختیاری و ایلام که تلاش می کنند 

برنامه های علمی خود را تعریف کنند. کنار این موضوع، ما تعدادی برنامه 

علمی داشتیم که بنابر دلایلی غیرفعال شده بودند. 

   تلاش داریم برنامه های غیرفعال احیا شوند 

چرا غیرفعال شدند؟ 

برخی از این برنامه ها قدیمی بودند یا به دلایل دیگر به حالت تعلیق درآمده 

بودند. نقطه عطف این است که در حال حاضر، استان هایی که برنامه های 

علمی آن ها غیرفعال بوده، به شدت به دنبال فعال سازی مجدد این برنامه ها 

هستند، مثلا استان یزد از مدت ها پیش در ارتباط با برنامه های علمی فعال 

بوده و دو برنامه علمی در دو حوزه »نساجی« و »کاشی و سرامیک« داشته 

اســـت. برنامه نساجی با وجود اینکه یکی از قدیمی ترین برنامه های علمی 

ما به شمار می رود، مدت ها غیرفعال بوده، زیرا نتایج مورد انتظار را برآورده 

نکرده است. برنامه »کاشی و سرامیک« نیز به صورت 50-50 و نیمه فعال 

درحال کار بوده اســـت. تلاش کردیـــم آن را زنده نگه داریم، اما خروجی 

مطلوب را نداشته اســـت. اکنون این برنامه ها عملیاتی شده اند و به شدت 

حمایت می شـــوند. آن ها وارد عمل شده اند و جلسات مختلفی به صورت 

مجازی، برگزار شده است. درنهایت، چند روز پیش فردی که برای ریاست 

دبیرخانه معرفی شده بود به ســـازمان آمد و نشست خوبی برگزار کردیم. 

اکنون درتلاشیم این برنامه ها به طور کامل احیا شوند. 

روند برنامه های علمی با این تحولات چطور ادامه خواهد داشت؟ 

روند برنامه های علمی ما شـــامل ســـه بخش اصلی اســـت؛ اول، ورود 

معاونت ها. معاونت هایی که علاقه مند به تعریف برنامه های علمی مستقلند 

با این شـــرط اصلی که برنامه های آن ها همپوشانی با دیگر برنامه ها نداشته 

باشد. دوم، استان هایی که تاکنون برنامه علمی نداشتند. این استان ها اکنون 

به سمت تعریف برنامه های علمی حرکت کرده اند. سوم، احیای برنامه های 

غیرفعال. استان هایی که برنامه علمی داشتند، اما غیرفعال شده بود، اکنون 

 فعال کنند. برای تمامی این 
ً
به شـــدت تلاش می کنند این برنامه ها را مجددا

موارد، شرایط و ضوابط مشخصی در نظر گرفته شده که باید رعایت و احراز 

شود تا این برنامه ها وارد چرخه علمی شوند. این نکته می تواند به عنوان یک 

خبر داغ درخصوص برنامه های علمی ما مطرح شود. 

برگردیم به موضـــوع برنامه های علمـــی معاونت ها؛ هدف اصلی 

برنامه های علمی پایش حل مشکلات و چالش های موجود در صنایع 

و جامعه بوده اســـت. ورود معاونت ها به طراحی برنامه به منظور رفع 

چالش های خودشان است؟ 

. قرار اســـت چالش ها و مشکلاتی که معاونت ها با آن مواجهند، 
ً
نه، لزوما

حل شـــود، برای مثال، برنامه زنان و خانواده اکنون به دستور مستقیم دکتر 

طهرانچی و با مدیریت مشاور او اجرا می شود که به عنوان مجری این برنامه 

نیز تعیین شده است، اما در معاونت علوم، مهندسی و کشاورزی، موضوع 

هوش مصنوعـــی داغ )hot topic( بوده، مورد توجه قرار گرفته و به عنوان 

یک چالش مهم مطرح شده اســـت. البته نمی توان این موضوع را مستقیم 

به عنوان »مشـــکل معاونت« بیان کرد؛ چراکه اگر چنین تعبیری به کار رود، 

ممکن است این طور برداشت شود که ساختار معاونت دچار مشکل است. 

بااین حـــال اگر به این شـــکل نگاه کنیم که هـــوش مصنوعی ذیل یکی از 

معاونت های موضوعی یا دانشـــکدگان مربوطه آن معاونت قرار می گیرد، 

می تـــوان آن را به عنوان چالش یکی از بخش های مرتبط با معاونت مطرح 

کرد. بنابراین تعریف این موضوع به عنوان چالش، زیباتر و دقیق تر اســـت، 

زیرا می تواند به عنوان چالش یکی از دانشکده های معاونت های موضوعی 

مورد بررسی قرار گیرد. 

احصای چالش های معاونت  ها به دســـت دانشـــکدگان ها صورت 

می گیرد؟ 

نه، این موضوع به قدری اهمیت داشـــت که آقای علی اکبری معاون علوم، 

 در بحث هوش مصنوعی ورود کرد. جلسات 
ً
مهندسی و کشاورزی، شخصا

متوالی و متعددی در زمینه هوش مصنوعی داشتیم. او علاقه مند بود موضوع 

هوش مصنوعی در معاونت موردنظر راه اندازی شـــود. پیش از اینکه برنامه 

علمی مرتبط با هوش مصنوعی تعریف شـــود، جلســـات متعددی در این 

زمینه برگزار شـــد. در آن زمان موضوع کشاورزی هوشمند در حوزه هوش 

مصنوعی بســـیار داغ بود و اکثر جلسات حول محور کشاورزی هوشمند 

برگزار می شد. من نیز در این جلسات حضور داشته ام و درخصوص تعریف 

یک برنامه علمی با محوریت خود معاونت، با دیگران گفت وگو می کردیم. 

در معاونت علوم تربیتی و نیز جلســـه ای که شکل گرفت، قرار شد برنامه ای 

تعریف شـــود که به چالش های خودشان پاسخ دهد. این چالش نیز یکی 

از چالش های دانشکدگان مرتبط بود. آقای حمیدی فر، رئیس دانشکدگان 

تعلیم و تربیت اســـلامی، موضوع را این گونه مطـــرح کرد، برای مثال در 

دانشکده تعلیم و تربیت اسلامی و در بخش گروه های آموزشی زیرمجموعه 

این دانشـــکده، چالش هایی در حوزه برنامه ریزی آموزشی وجود داشت که 

بســـیارمهم بود. این چالش ها در زمینه علوم و برنامه ریزی آموزشی بسیار 

متنوع و مختلف بودند، حتی برخی پیشـــنهاد دادند عناوین این چالش ها 

به عنوان موضوع برنامه علمی مطرح شوند. من عناوین پیشنهادی را بررسی 

کردم و گفتم می توان ایـــن چالش ها را در قالب یک برنامه علمی با عنوان 

مناســـب تعریف کرد. اکنون این گروه ها درحال مذاکره و جمع بندی اند تا 

به نتیجه ای نهایی دست یابند. 

برنامه معرفی معاونت علوم انســـانی و هنر نیز به همین شـــکل است. در 

علوم انسانی، دانشگاه ها براساس ساختار های موجود خود اقدام به تجمیع 

و سازماندهی ذیل دانشـــکدگان و گروه های کشوری کرده اند. بااین حال 

نتوانسته اند برنامه علمی جدیدی تعریف کنند، زیرا در گذشته و حتی اکنون 

 در موارد بسیار خاص و استثنایی یا دستوری 
ً
مجوز برنامه علمی جدید صرفا

 رئیس دانشگاه دستور بدهد تا برنامه ای تعریف شود. 
ً
صادر می شـــود، مثلا

 در اســـتان اصفهان و ذیل دبیرخانه 
ً
برای مثال برنامه »نهج البلاغه« اخیرا

راه اندازی شـــده است. برنامه »مهدویت« هم دستوری بوده و در این حوزه 

علاوه بر دو برنامه ای که از گذشـــته وجود داشته، در دستور کار قرار دارد. 

علوم انسانی با همین رویکرد پیش می رود. با توجه به اینکه قرار نبود برنامه 

جدیدی تعریف شود، جلسات متعددی در حوزه علوم انسانی برگزار شد. 

گروه های خیلی خوبی هم تشکیل دادند. در این جلسات تصمیم گرفته شد 

نظام موضوعاتی که نوشته می شود در قالب برنامه های علمی، جایابی و در 

آن ها ادغام شـــود. حوزه علوم انسانی در نظام موضوعات بسیار قوی است. 

این برنامه ها جامعند و جامعه هدف بسیار گسترده ای در حوزه علوم انسانی 

دارند. همین حالا دانشـــجویان زمینه های پژوهشی بسیاری در حوزه علوم 

انسانی انتخاب می کنند و نمی توان گفت پایه ظهور برنامه های علمی جدید، 

مشـــکل معاونت بوده است، ولی می توان آن را به داخل دانشکدگان برد. 

بنابراین در حـــال حاضر، برنامه ها در چند معاونت از جمله معاونت 

علوم انسانی و هنر، علوم تربیتی و مهارتی و حوزه زنان و خانواده مورد 

بررسی قرار گرفته است. 

ســـه معاونت داریم. در معاونت علوم، مهندسی و کشاورزی، برنامه هوش 

مصنوعـــی را داریم. زنان و خانواده هـــم در همان معاونت بوده و چنانکه 

گفتم با دستور دکتر طهرانچی شکل گرفته و مشاور او، مجری برنامه است. 

معاونت علوم انســـانی هنوز برنامه جدیدی تعریف نکرده است، اما طی 

سال های اخیر نظام گســـترده ای از موضوعات را جمع آوری کرده است. 

قرار شـــده این نظام به قالب ما رسیده و ذیل برنامه های متناظر جای بگیرد. 

با این حال، پس از گذشـــت ســـه سال و برگزاری جلسات مکرر در 5 یا 6 

ماه اخیر، این فرایند هنوز تکمیل نشـــده، حیف است؛ همیشه هم گفته ام. 

این تأخیر موجب تأسف است، زیرا موضوعات متعددی که تاکنون تدوین 

شده اند، ارزش بالایی دارند. 

معاونت های دیگر چطور؟ 

معاونت تحقیقات، فناوری و نـــوآوری، دبیرخانه و دو برنامه علمی دارد. 

علوم پزشـــکی زیرمجموعه استان تهران بوده و دارای برنامه های متعددی 

اســـت. فعالیت های خوبی در این حوزه صورت گرفته است. 5 یا 6 برنامه 

در حوزه علوم پزشـــکی داریم. آن ها مشغول کار بوده، قدیمی اند و برنامه 

جدیدی تعریف نشده است. برنامه های علوم پزشکی شامل دارو، مراقبت 

ســـلامت، دندان پزشکی و علوم نوین همگرای پزشکی است که همگی با 

قدرت و کیفیت بالا پیش می رود. ارزیابی ها نشـــان می دهد عملکرد این 

حوزه ها در سال جاری، قوی و بسیار مطلوب بوده است. طبق تراز هایی که 

امسال اعلام کردیم، همگی رشد داشته اند. 

 به شـــرایط طراحی و تدوین برنامه های جدید اشـــاره کردید. در این 

باره توضیح دهید. 

در خصوص تعریف برنامه های علمی جدید، شـــرایط به دو صورت قابل 

بررسی است. یکی به صورت دستوری که سازمان می گوید باید اجرا شود. 

ما نیز بر اساس فرایندی که داریم، برنامه را اجرا می کنیم. دیگری در شرایطی 

که یک اســـتانِ صفر، مانند استانی که هیچ برنامه ای ندارد، بخواهد برنامه 

 پیش تر دکتر طهرانچی، بازدیدی از آن 
ً
علمی جدیدی تعریف کند. مسلما

استان داشته اند، صحبت هایی انجام شده و رئیس دانشگاه به صورت شفاهی، 

موافقت خود را با تعریف برنامه اعلام کرده اســـت. برای این منظور، استان 

باید پیشنهاد خود را همراه با یک مکاتبه رسمی ارائه دهد. در این پیشنهاد، 

لازم است ظرفیت ها و پتانسیل های موجود استان توضیح داده و طرح نامه 

توجیهی ارســـال شود. همچنین، استان باید حداقل دو چالش مشخص را 

معرفی و منظومه ای مرتبط با آن ها را برای بررســـی به ما ارسال کند. 

دو چالش اصلی که بر اســـاس اسناد بالادستی تهیه شده اند، شامل تعیین 

اهداف غایی، اهداف عینی، راهبرد های مرتبط و همچنین منظومه هاست. این 

موارد همراه با پژوهش های مرتبط و همچنین اطلاعات مربوط به پتانسیل ها، 

نظیر تعداد اعضای هیئت علمی، تعداد دانشجویان، تحصیلات تکمیلی و 

طرح نامه توجیهی بررســـی می شوند. ابتدا، این موارد در کمیسیون نظارت 

بررسی اولیه شده و از سوی اعضا مطالعه می شود. طرح نامه را هم خودمان 

می خوانیم. ســـپس موضوع به شورای عالی ارجاع داده می شود. در شورای 

عالی، در صورت موافقت، برنامه به واحد مربوطه بازگردانده می شـــود تا 

فرایند های بعدی آغاز شود. این فرایند به صورت پله به پله ادامه می یابد تا 

در نهایت ســـاختار برنامه تکمیل شده و در سامانه بارگذاری شود. البته در 

این میان، فرایند های متعددی وجود دارد که باید از طرف واحد های اجرایی 

انجام شـــود. ساختار این است که در نهایت درون »پژوهشیار« بنشیند. 

در روز های پایانی آماده سازی ویژه نامه ای که امسال در حوزه برنامه های 

علمی منتشر شد ساختار شورا های دانشی، درگیر تغییر و تحولاتی بود. 

آیا تغییراتی در این حوزه رقم خورده است؟ 

شورا های دانشی تغییر محسوســـی نداشته اند، اما تلاش کرده ایم عناوین 

شورا های دانشی را منحصربه فرد و یکپارچه کنیم. برخی از شورا های دانشی 

که پیش تر بدون رعایت دستورالعمل تشکیل شده بودند، اکنون ساماندهی 

شده اند. دو یا سه رشته جمع شده و شورا تشکیل داده بودند. به عنوان نمونه، 

اکنون شـــورای دانشی علوم پایه و شورای دانشی فنی و مهندسی داریم. اگر 

حجم ارجاع پروپوزال به شورا های فنی و مهندسی زیاد باشد، این شورا ها 

به دو بخش فنی و مهندســـی ۱ و فنی و مهندسی ۲ تقسیم می شود. در واقع 

رشته ها را بین دو شـــورا تقسیم می کنیم. همین رویکرد برای سایر شورا ها 

از جمله شـــورای دانشی علوم انسانی و شـــورای دانشی علوم پزشکی نیز 

اعمال شده است. 

یکی از مهم ترین اقدامات ساختاری در این حوزه، یکپارچه سازی شورا ها 

 پیش از 
ً
و بهبود فرایند ارجاع پروپوزال ها بوده است. نکته دیگر که احتمالا

این نیز وجود داشـــته و شاید درباره آن صحبت نکرده ایم، مربوط به ترکیب 

اعضای شورا های دانشی اســـت. تصمیم گرفته شد نسبت اعضا حداقل 

60 به ۴0 باشد؛ به این معنا که ۴0 درصد اعضا از استانی باشند که واحد 

پیشـــرو در آن قرار دارد و 60 درصد دیگر از خارج استان انتخاب شوند. 

 دلیل این کار چه بود؟ 

 در همان واحد 
ً
تصمیم به این دلیل اتخاذ شـــد که بررسی پروپوزال ها صرفا

انجام نشود و امکان ارزیابی و تطابق آن ها در سایر مناطق وجود داشته باشد. 

تطبیق ساختار شـــورا ها بدین صورت تعیین شده که از مجموع ۱0 عضو، 

6 نفر از خارج واحد پیشـــرو و ۴ نفر از داخل واحد پیشرو انتخاب شوند. 

این ترکیب به منظور افزایش دقت در ارزیابی و تطابق ســـنجی و جلوگیری 

از اعمال نظرات خاص واحد پیشـــرو طراحی شده است، زیرا ممکن است 

نظرات واحد باعث اعمال ملاحظات خاصی بر پروپوزال ها شود. 

اقدامات انجام شده شامل سه بخش بوده است؛ ساماندهی عناوین شورا های 

دانشـــی، تنظیم تعداد اعضای شـــورا ها به صورت استاندارد و ایجاد یک 

سیســـتم استعلام سیســـتماتیک که در مرحله بعد از تهیه ویژه نامه به اجرا 

درآمد. ایجاد این سیســـتم سیستماتیک باعث شد فرایند ها به گونه ای پیش 

برود که افراد نتوانند اعمال نظر شـــخصی کنند و مشـــکلات احتمالی در 

روند بررســـی ها برطرف شود. این کار بسیار خوب بوده و هر فردی بعد از 

ما بیاید، خیالش راحت است. 

ما همچنین با همکاران قدیمی خود در ســـامانه »ســـاجد« که پیش تر در 

»پژوهشیار« همکاری داشـــتیم، گفت وگو و هماهنگی هایی انجام دادیم. 

از آنجا که ســـامانه ســـاجد پیش تر برای امور حقوق، دســـتمزد و احکام 

کارگزینی طراحی و پیاده ســـازی شده بود، تصمیم گرفتیم احکام مربوط به 

رؤســـای شورا های دانشی نیز در این سامانه تعریف و مدیریت شود. یکی 

از مشکلات پیشین، تطبیق نداشتن احکام در مواردی بود که رئیس شورای 

دانشی یا اعضای شورای دانشی، عضو هیئت علمی واحد پیشرو نبودند. به 

عنوان مثال، در برنامه علمی پتروشیمی ماهشهر، ممکن بود رئیس شورای 

دانشی از اعضای هیئت علمی یک استان دیگر باشد. این موضوع در زمان 

صـــدور احکام و تعریف حق سرپرســـتی، چالش هایی ایجاد می کرد. با 

هماهنگی و جلسات متعدد با مدیران ساجد، این موضوع نهایی شد و احکام 

مربوطه به طور کامل در سامانه ساجد پیاده سازی و اجرا شد. سامانه ساجد 

دسترســـی های لازم را برای واحد ها تعریف کرد تا بتوانند احکام مربوط به 

شورا های دانشی را در این سامانه ثبت و مدیریت کنند. از این پس، ما تنها 

ماهانه تأییدیه ای به واحد ها ارسال می کنیم که شامل لیست رؤسا و اعضای 

شـــورا های دانشی است. این لیست در قالب جدولی جامع و منظم، تهیه و 

به روزرسانی می شود و برای واحد ها ارسال می شود. 

آن ها در سامانه ساجد این احکام سرپرستی را به طور خودکار اعمال می کنند. 

مشاور عالی معاون علوم، مهندسی و کشاورزی دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

 ۹۰ درصد برنامه های علمی 
مطابق با اسناد بالادستی است

 40 درصد پروپوزال ها به تطابق اولیه رسیده اند    برای معاونت های دانشگاه برنامه علمی تعریف می شود

رئیس انجمن مدیریت فناوری و نوآوری در پاسخ به »فرهیختگان«مطرح کرد

 پیوند نداشتن با  اقتصاد جهانی 
کوسیستم فناوری اصلی ترین چالش ا

فنـــاوری و نوآوری در دنیای امـــروز در همه عرصه ها حرف اول را 

می زند. دیگر نمی توان در حوزه ای انتظار پیشرفت بدون دخیل کردن 

فناوری و نوآوری را داشـــت. مؤلفه ای که شرکت های دانش بنیان 

تلاش می کنند تا با تولید محصولات و یا ارائه خدماتی که رنگ وبوی 

نوآورانه و فناورانه دارند، شرایط را برای تغییر شرایط فعلی رقم بزنند 

و تا امروز دستاورد های قابل توجهی هم داشته اند. قرار است 19 و 

20 دی مـــاه نیز به بهانه ای هجدهمین کنفرانس ملی و چهاردهمین 

یت فناوری نوآوری فعالان اکوسیســـتم  کنفرانس بین المللی مدیر

علم و فناوری در پژوهشگاه نیرو گرد هم جمع شوند. از این رو، روز 

گذشته نشست خبری این دوره از کنفرانس با حضور مهدی محمدی  

یت فناوری و نوآوری ایران، کامران باقری رئیس  رئیس انجمن مدیر

یم نوذری دبیر اجرایی کنفرانس در صندوق نوآوری  کمیته علمی و مر

و شکوفایی برگزار شد و هر کدام از آن ها نکاتی را درباره اهمیت این 

کنفرانس مطرح کردند. 

مهدی محمدی، رئیس انجمن مدیریت فناوری و نوآوری ایران در پاسخ به 

»فرهیختگان« درباره اصلی ترین چالشی که امروز اکوسیستم علم و فناوری 

کشور با آن روبه رو است، گفت: »اگر بخواهیم صریح صحبت کنم، باید 

بگویم هیچ اکوسیستمی در دنیا رشد و از مرحله ای عبور نکرده، مگر اینکه 

به اقتصاد جهانی پیوند خورده باشد. بنابراین اولین و مهم ترین چالش امروز 

اکوسیستم علم و فناوری امروز ایران، عدم پیوند آن با اقتصاد جهانی است. 

وضعیت امروز بدان شـــکل است که گویی در خانه خودمان نشسته ایم و 

یک سری کار خوب انجام داده ایم ولی همین یک خانه نیز در حاشیه شهر 

اصلـــی قرار دارد و هیچ ارتباطی هم با شـــهر اصلی ندارد. به همین دلیل 

اکوسیستم علم و فناوری ایران به زعم بنده باید در دو لایه به اقتصاد بزرگ تر 

از خودش پیوند بخورد. یکی در لایه اقتصاد درون کشـــور است یعنی این 

اکوسیستم باید با شرکت های بزرگ داخلی پیوند  زده شوند و در لایحه دوم 

هم باید به اقتصاد جهانی پیوند بخورد.« وی در همین زمینه افزود: »در حوزه 

اقتصاد جهانی هم مسئله جذب سرمایه گذاری خارجی است؛ چراکه بدون 

 دیگر 
ً
ورود این سرمایه گذاران، اکوسیستم ما مهجور شده است؛ چراکه قطعا

فلان تاکسی اینترنتی نمی تواند بزرگ تر از آنچه الان است در داخل کشور 

رشد کند؛ تنها راه توسعه اش، آن است که وارد اقتصاد جهانی شده و اتحاد 

استراتژیک زده و سرمایه گذاری خارجی پیدا کند. یا اینکه بتواند وارد بوس 

جهانی شود و این هم کارهایی است که همه دنیا انجام داده اند. در حقیقت 

تجربه دنیا درباره رشد و توسعه مشخص است و کار عجیبی هم نیست.« 

   تأمین مالی و نیروی انسانی 

چالش های دیگر اکوسیستم فناوری
رئیس انجمن مدیریت فناوری و نوآوری ایران افزود: »دومین چالش بزرگ 

امروز ما بحث تأمین مالی است. نگاه کنید امروز کل بودجه صندوق نوآوری 

و شکوفایی به ۱0 همت رسیده که حتی در ابعاد اقتصاد داخلی هم بسیار 

 CVC کوچک است چه برسد به اقتصاد جهانی. از طرف دیگر بزرگ ترین

 اعداد ما 
ً
کشور که متعلق به فولادمبارکه است نیز یک همت سرمایه دارد. واقعا

 این اعداد منجر به اقتصاد دانش بنیان نمی شود.« 
ً
بسیار کوچک تر است و قطعا

محمدی افزود: »سومین چالش مهم هم مسئله نیروی انسانی است. یعنی 

برخلاف آنچه ما فکر می کنیم که ما نیروی انســـانی زیاد و افراد خوبی هم 

داریم، اما واقعیت آن است که نیرو به اندازه کافی برای اینکه اقتصاد دانش بنیان 

را شکل دهیم، نداریم. حداقل باید استفاده بسیار بیشتری از ظرفیت  نیرو های 

انسانی ایرانی خارج از کشور کنیم. نگاه کنید چین با همه عظمتش زمانی که 

شروع به توسعه کرد یکی از مهم ترین سیاست هایش بازگشت نخبگان بود. 

هند هم همین کار را کرد و درحالی که جمعیت آن ها یک و نیم میلیارد نفر 

است اما آن ها هم متوجه شدند که بدون استفاده از ظرفیت نیروی انسانی و 

افرادی که در سطح جهانی کار کرده اند اگر نتوانیم استفاده کنیم، نمی توانیم 

کاری از پیش ببریم.« وی بیان داشت: »نمی توان فردی را بالای سر شرکتی 

 ابعاد جهانی را ندیده و نمی داند زنجیره 
ً
مانند ایران خودرو گذاشت که اصلا

 از این 
ً
تأمین جهانی چیست، یعنی تعامل بین المللی را تجربه نکرده و قطعا

 کار غیرممکنی خواهد بود.« 
ً
طریق توسعه ایران خودرو واقعا

   ترویج هرچه بیشتر قانون جهش تولید 
دانش بنیان را دنبال می کنیم

رئیس انجمن مدیریت فناوری و نوآوری ایران در پاســـخ به ســـؤال دیگر 

»فرهیختگان« مبنی بر اینکه دستاورد برگزاری این کنفرانس را چه می دانید، 

گفت: »به طور کلی کنفرانس ها جایی است که گعده ها شکل می گیرند، یعنی 

 این فرصت را نداریم که کنار یکدیگر بنشینیم و 
ً
در بسیاری از موارد ما اصلا

با همدیگر صحبت کنیم و نظرات همدیگر را بشنویم و حتی گفتمان ساده ای 

داشته باشیم درباره اینکه آینده چگونه باید باشد. معتقدم ایجاد فرصتی برای 

برقراری گعده مهم ترین اتفاق کنفرانس است و همیشه هم در این کنفرانس 

و دیگر کنفرانس ها این اتفاق افتاده اســـت. مهم ترین اتفاق آن است که ما 

دانش، اتفاقات ســـال گذشته و چشم انداز ها را برای آینده ایران به اشتراک 

می گذاریم، البته نمی توان تنها با این بخش اکتفا کرد.« 

محمدی اظهار داشت: »در طول سال های گذشته بعضا از دل پنل هایی که 

از در طول کنفرانس برگزار شده، گزارش هایی را به نهاد هایی مانند معاونت 

علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان و دیگر نهاد های سیاست گذار ارسال 

کرده ایم. البته امسال تعهدی هم در قالب اسپانسر داریم و آن هم اینکه تمام 

پنل ها را مستندســـازی کرده و در قالب گزارش سیاستی به معاونت علمی 

و دیگر نهاد های سیاست گذار حوزه علم و فناوری کشور ارسال کنیم.« 

وی گفت: »یکی از ماموریت های امســـال کنفرانس ترویج هر چه بیشتر 

قانون جهش تولید دانش بنیان است. حوزه اکوسیستم علم و فناوری کشور 

درمجموع ۲ قانون دارد که یکی، قانون دانش بنیان با عمری بیش از یک دهه 

و دیگری هم قانون جهش تولید دانش بنیان است. ما به عنوان جامعه نوآوری 

و فنـــاوری دو نگرانی در این زمینه داریم که اثرات مورد نظر قانونگذار در 

قانون جهش تولید دانش بنیان محقق نشود. در این قانون، به دنبال هل دادن 

اکوسیستم زمین خاکی به زمین اصلی است. یعنی بر این اساس شرکت های 

دانش بنیان باید وارد زمین اصلی اقتصاد ایران شـــده و با شرکت های بزرگ 

پیوند بخورند. اگر این اتفاق واقعی رخ داد معتقدم این قانون اثرات خودش 

را گذاشته است. مسئله اصلی اینکه کمتر کشوری را در دنیا داریم که یک 

قانون مترقی و یکپارچه ای را برای این حوزه داشته باشد و این مسئله هم جزء 

برکات همین گعده ها است.« 

رئیس انجمن مدیریت فناوری و نوآوری ایران خاطرنشان کرد: »امیدواریم 

امسال روی ابعاد اجرایی سازی این قانون چند پنل را با همکاری صندوق 

نوآوری و شکوفایی و معاونت علمی و دیگر مجموعه ها داشته باشیم و اگر 

این اتفاق رخ دهد یکی از مهم ترین دستاورد های کنفرانس خواهد بود.« 

   سرریز ظرفیت علمی نصیب دیگران می شود

در ادامه کامران باقری، رئیس کمیته علمی کنفرانس بین المللی مدیریت 

فناوری و نوآوری نیـــز در تکمیل صحبت های محمدی گفت: »جامعه 

علمی و دانشگاهی ما ظرفیت بزرگی است اما به دلیل شرایط فعلی و عدم 

ســـرمایه گذاری درست سرریز این ظرفیت نصیب دیگران می شود. یعنی 

شرکت ها از یک حدی که بزرگ تر می شوند برای اینکه بازارشان را بزرگ تر 

کنند مجبور می شوند از ایران بروند تا بتواند جهانی کار کنند. پیوند بین المللی 

و پیوند با صنایع داخلی موضوع بسیار مهمی است؛ چرا که اقتصاد دانش بنیان 

ما ســـال های پیش مانند یک زمین خاکی فوتبال در حاشیه شهر بود و پول 

اندکی به آن تزریق و بازیگران محدودی هم در آن حضور داشتند اما اصل 

استادیوم آزادی جای دیگری بود. یعنی وزارت نیرو و نفت و... تصمیمات شان 

خارج از این حوزه و بدون در نظر گرفتن علم این حوزه گرفته می شد. «

رئیس کمیته علمی کنفرانس بین المللی مدیریت فناوری و نوآوری خاطر 

 جامعه علمی را به اصطلاح در داخل استادیوم راه نمی دادند، 
ً
نشان کرد: »اصلا

ولی خوشبختانه امروز توفیقاتی داشته ایم. البته هنوز راه زیادی داریم تا به 

نقطه ای برسیم که خود اقتصاد اصلی کشور علم نوآوری و فناوری کشور 

به درستی در آن نفوذ کرده و در جای درست خود بنشیند.« 

   46 درصد پنلیست ها سال گذشته 

از بخش خصوصی و صنعتی بوده اند
محمدی در ادامه این نشســـت با بیان اینکه هجدهمین کنفرانس ملی و 

چهاردهمین کنفرانس بین المللی مهم ترین کنفرانس اکوسیستم نوآوری 

و فناوری کشور محسوب می شود، گفت: »این رویداد چهاردهمین دوره 

بین المللی خود را سپری می کند و این امر نشان دهنده اثرات این رویداد است 

که به جایی برای دورهمی صاحبان حوزه مدیریت فناوری تبدیل شده است.« 

وی به تاریخچه برگزاری این کنفرانس اشاره و تصریح کرد: »اولین دوره برگزاری 

این کنفرانس مربوط به سال ۱۳۸۲ است. انجمن مدیریت فناوری عمری 

به اندازه اکوسیستم نوآوری و فناوری دارد و حاصل فعالیت های آن موجب 

شـــکل گیری نهاد های این حوزه مانند معاونت علمی ریاست جمهوری، 

صندوق نوآوری و شکوفایی، قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان، قانون 

جهش تولید دانش بنیان و ستاد های توسعه فناوری شده است.« رئیس انجمن 

مدیریت فناوری و نوآوری ایران اظهار داشت: »برای انتقال دانش مدیریت 

فناوری اقدام به برگزاری این کنفرانس با رقابت و حضور صاحبان صنایع، 

فعالان دانشگاهی و نهاد های دولتی کردیم و در سال گذشته ۴6 درصد از 

شرکت کنندگان پنل های این کنفرانس از بخش های خصوصی و صنعتی بوده 

است.« رئیس انجمن مدیریت فناوری و نوآوری ایران زمان برگزاری کنفرانس 

در سال جاری را روز های ۱۹ و ۲0 دی در پژوهشگاه نیرو دانست و ادامه 

داد: »این کنفرانس در سال جاری با شعار »نوآوری فراتر از مرز ها: انقلاب 

صنعتی چهارم و هوش مصنوعی« برگزار می شود؛ چرا که آینده اقتصاد بر 

دوش هوش مصنوعی سوار است و تا یک دهه آینده این روند ادامه دارد.« 

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه۵ 

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

آگهی مزایده عمومی
دستگاه مزایده گذار:

دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران مرکز
موضوع مزایده: اجاره سانسی سالن های ورزشی

مهلت مراجعه برای اطلاع از شرایط مزایده و دریافت اسناد
از تاریخ۱0/0۴  /۱۴0۳الی ۱7 /۱0  / ۱۴0۳

بابت دریافت اسناد حضوری به مدت ده روز کاری و ارائه پاکات به آدرس 
زیر مراجعه فرمایید:

تهران-بزرگراه ارتش-خیابان شهید ســـوهانی )سوهانک(-دانشگاه آزاد 
اسلامی تهران مرکز-ســـاختمان ولایت 7-طبقه ششم - اداره کمیسیون 

معاملات
جهت کسب اطلاعات بیشتر با کارشناس فنی به شمار0۹۱۲۲۸0۹۲75  

تماس حاصل فرمایید.  
مهلت ارائه پاکات: تا پایان وقت اداری روز دوشنبه۱7 / ۱0  / ۱۴0۳

مدارک مورد نیاز در زمان تحویل پاکات
فیش واریزی بابت خرید اسناد به مبلغ ۱/000/000/000به حساب شماره 
0۱۱00۱۱۴7۲006 بانک ملی شـــعبه اقدسیه  شناسه واریز ۹000۴5 

)غیر قابل استرداد(
محل تحویل پاکات مزایده

تهران-بزرگراه ارتش-خیابان شهید ســـوهانی )سوهانک(-دانشگاه آزاد 
اسلامی تهران مرکز-ساختمان ولایت طبقه 

هشتم-اداره حراست- )پاکت ها به صورت لاک ومهر تحویل گردد.(
دانشگاه در رد یا قبول یک یا همه پیشنهادها مختار و پرداخت هزینه آگهی 

به عهده برنده مزایده می باشد.

مدرک موقت فارغ التحصیلی مرجان خدادادی  فرزند مجید به شناســـنامه 

۱7۴۱۳7۱۱۱۲ صادره از اهواز در مقطع کارشناســـی ارشد ناپیوسته رشته 

تحصیلی روانشناســـی تربیتی صادره از واحد دانشگاهی دزفول به شماره 

۲705055 مـــورخ ۱۳۹6/۱0/0۴  مفقود گردیده اســـت و فاقد اعتبار 

می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد 

دزفول به نشانی دزفول، کوی آزادگان، بلوار دانشگاه، دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد دزفول، کدپستی6۴6۱6۴6۴۱۱ و صندوق پستی ۳۱۳ ارسال نماید.

مدرک دانشـــنامه مهدی مرادخانی داویجانی فرزند علی دارای شناسنامه 

به شـــماره ۲۹۲۳ صادره ملایر  رشته کاردانی برق صادره از دانشگاه آزاد 

اســـلامی واحد ســـاوه مفقود گردیده و فاقد اعتبار است. از یابنده تقاضا 

می شود گواهینامه مذکور را به آدرس: استان مرکزی- ساوه-کیلومتر ۴جاده 

نورعلیبیک- شـــهرک دانشگاهی خاتم الأنبیاء)ص( دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد ساوه به صندوق پستی۳۹۱۸7-۳66  ارسال نماید.

مـــدرک فارغ التحصیلی اینجانب جلال جهان نوردطالمی فرزند قاســـم 

به شـــماره شناســـنامه ۲۳۴7 صادره از تهران در مقطع کارشناسی  رشته 

مترجمی زبان انگلیســـی صادره از واحد دانشگاهی اسلامشهر با شماره 

ســـریال 0۹۹57۲0 مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده 

تقاضا می شـــود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد اسلامشهر 

به نشانی اسلامشـــهر- میدان نماز- خیابان صیاد شیرازی- دانشگاه آزاد 

اسلامی واحد اسلامشهر ارسال نماید.

آگهی دعوت
مجمع عمومی فوق العاده 

شرکت تعاونی مسکن کارکنان دانشگاه آزاد اسلامی واحد شبستر

جلســـه مجمع عمومی فوق العاده نوبت دوم شرکت تعاونی مسکن 

کارکنان دانشـــگاه آزاد اسلامی واحد شبستر با شماره ثبت ۳5۲ و با کد 

پستی 5۳۸۱6۳7۱۸۱ راس ساعت ۱۴روز چهارشنبه مورخه ۱۴0۳/۱0/۱۹ 

در ســـالن کنفرانس استادسرای دانشگاه آزاد اسلامی واحد شبستر با دستور 

جلسه زیر تشکیل خواهد شـــد. لذا از کلیه اعضای محترم دعوت به عمل 

می آید با در دســـت داشتن کارت ملی )اعضای اصلی( / وکالت نامه از دفاتر 

رسمی ثبت اســـناد برای خریداران امتیاز از اعضای اصلی شرکت تعاونی 

مسکن دانشگاه، راس ساعت مقرر در محل مذکور حضور به هم رسانیده یا 

 با تکمیل فرم مخصوص مستقر در دبیرخانه 
ً
وکیل/ نماینده قانونی خود را کتبا

 بـــه موجب ماده ۱۹ آیین نامه نحوه 
ً
واحد دانشـــگاهی معرفی نمایند. ضمنا

تشـــکیل مجامع عمومی، تعداد آرای وکالتی هر عضو حداکثر ۱ رای خواهد 

بود. اعضای متقاضی اعطای نمایندگی می بایست تا روز چهارشنبه مورخه 

۱۴0۳/۱0/۱۲ با مراجعه به دبیرخانه واحد دانشگاهی و اخذ فرم مخصوص 

اعطای نمایندگی نسبت به معرفی وکیل خود اقدام نمایند. 

دستور جلسه:

عزل هیئت مدیره

نوبت دوم

حالا اگر به احکام کارگزینی نگاه کنید، می بینید این پســـت ها به صورت 

خودکار ثبت می شوند. این اقدام از دبیرخانه »پایش« منفک شد و به ساجد 

آمد. برای خودمان نیز مفید بود و کارمان راحت تر شـــد. احکام به صورت 

مکاتبه ای صادر می شـــود، اما به طور سیستماتیک در سامانه ساجد ثبت 

می شـــود. این اتفاق گام مهم و بزرگی بود؛ مشابه کاری که برای ترازبندی 

 درباره سیستماتیک شدن 
ً
انجام دادیم و آن را سیستماتیک کردیم. البته قبلا

این موضوع صحبت کرده بودم. حالا شما می توانید ترازبندی را در سامانه 

»پژوهشیار« ببینید. 

   ۹0 درصد برنامه ها مطابق با اسناد بالادستی است
ید که می توانید  به سراغ اعداد و ارقام برویم. چه آمار های جدیدی دار

ارائه کنید؟ 

آمار هایی دارم که تا روز اول آذرماه ســـال ۱۴0۳ است. در حال حاضر ۳۲ 

واحد فعال در برنامه های علمی داریم. تعداد کل برنامه های علمی فعال در 

کشور نیز 56 مورد است. برنامه های جدیدی مانند »نهج البلاغه«، »زنان 

و خانواده« و »هوش مصنوعی« به این برنامه ها اضافه شـــده است. تاکنون 

۳۴5 چالش احصا شده که به جرئت می توان گفت بیش از ۹0 درصد آن ها 

مطابق با اسناد بالادستی اند؛ شاید هم صددرصد. برای این چالش ها، هزار 

و 70۱ راهبرد ارائه شـــده است. به طور متوسط هر چالش، دو تا سه راهبرد 

 پنج برابر تعداد چالش هاســـت؛ این خود نکته مثبتی است. 
ً
دارد که تقریبا

در نهایت، 5 هزار و 7۱۹ »منظر« تاکنون شناســـایی شده است. منظور از 

منظر، تعداد رشته گرایش هایی است که در برنامه علمی حرف زده اند. تعداد 

زمینه های پژوهشـــی که احصا شده، 57 هزار و 600 مورد است. اگر این 

تعداد را حداقل ضرب در ۱0 کنید، می توان حدود 570 هزار عنوان پایان نامه 

و رساله تعریف کرد که قابلیت نگارش دارد. 

   40 درصد پروپوزال ها به تطابق اولیه رسیده اند

شورا های دانشی هم افزایش پیدا کرد؟ 

تعداد کل شورا های دانشـــی که در برنامه های علمی فعالند، تاکنون ۱۸6 

شوراســـت. تا به امروز حدود ۱۲0 هزار پروپوزال از برنامه های علمی در 

مقطع کارشناسی ارشد انتخاب شده اند، ۲۴ هزار پروپوزال در مقطع دکتری 

تخصصی و ۱5 هزار و ۴00 پروپوزال در دکتری حرفه ای اســـت. مجموعا 

 ۱60 هزار پروپوزال داریم که از برنامه های علمی انتخاب شده اند. به 
ً
تقریبا

طور متوسط، ۴0 درصد این پروپوزال ها به تطابق اولیه رسیده اند. 

ین آمار در ابتدای سال جاری 30 درصد بود.  آخر

در واقع از ۳0 درصد به ۴0 درصد رسیده ایم. بعد به تطابق اولیه می رسیم که 

مربوط به پروپوزال هاست، در حالی که تطابق نهایی مربوط به پایان نامه ها و 

رساله ها می شود. تا به امروز، تعداد پروپوزال هایی که تطابق اولیه گرفته اند، 

5۱ هزار عدد اســـت که معادل ۳۴ درصد از کل پروپوزال ها می شود. در 

مقابـــل، 60 و خرده ای درصد از پروپوزال ها تطابق اولیه نگرفته اند که هم 

نکته مثبت دارد و هم نکته منفی. نکته مثبت این است که این امر نشان دهنده 

دقت اعضای شورای دانشی در بررسی پروپوزال هاست. نکته منفی این بوده 

که برخی پروپوزال ها تطابق اولیه لازم را ندارند. با این حال، مســـئله این 

اســـت که تعداد پروپوزال هایی که تطابق نهایی نگرفته اند، در حال کاهش 

است و این روند به طور درست و منطقی تبیین می شود. هدف این است که 

پروپوزال ها به درستی نگارش شوند و در راستای برنامه های علمی قرار گیرند. 

   تطابق نهایی ۵ درصد از کل پروپوزال ها

چند درصد پایان نامه ها تطابق نهایی گرفته اند؟ 

در مجمـــوع، تا به امروز ۳ هزار و ۹00 پایان نامه و رســـاله تطابق نهایی 

گرفته انـــد که معادل 5 درصد از کل پروپوزال هاســـت. این تطابق نهایی، 

جدید بوده و به عبارت دیگر، تازه وارد اســـت. شیب تغییرات در این تطابق 

نهایی به شدت تند است؛ چرا که از تطابق اولیه تا نهایی زمان زیادی صرف 

می شود. پروپوزال های زیادی از برنامه علمی انتخاب شده اند و تطابق اولیه 

گرفته انـــد، ولی هنوز تطابق نهایی آن ها نیامده، چون هنوز دفاع نکرده اند. 

پس از تطابق اولیه، هنگامی که دفاع انجام می شـــود، شیب این آمار به طور 

 آرام اســـت، اما در 
ً
ناگهانی افزایش پیدا می کند. روند این تغییرات معمولا

ادامـــه ناگهان افزایش می یابد. این آمار تـــا پایان آذر بوده و به طور حتم تا 

پایان فصل پاییز، تعداد زیادی به آن اضافه می شود. 

موضوع دیگری که در حال حاضر بســـیار اهمیت دارد و به شدت در حال 

پیگیری اســـت، بحث تولید محتوا از برنامه های علمی است. این کار هم 

در معاونت مربوطه و هم در اســـتان ها و در دو حوزه در حال انجام است. 

در همین راســـتا، فردی برای این موضوع تعیین شده و وسایل لازم از سوی 

معاونت فراهم شـــده اســـت. تمامی این فعالیت ها تحت مدیریت آقای 

علی اکبری انجام می شود. یک اتاق در معاونت، مخصوص به تولید محتوا 

در نظر گرفته شده است. 

   »دبیرخانه پایش آزاد« 

به سامانه »کاتب« اضافه می شود
 قرار است چه اتفاقی رخ دهد؟ 

ســـامانه »کاتب« را داریم و بیشتر به امور کاتب مربوط می شود. بخشی از 

آن مربوط به عدالت آموزشـــی است. البته خیلی گسترده تر می شود. نکته 

مهم این بوده که ما از ظرفیت این ســـامانه برای برنامه های علمی استفاده 

کرده ایم. تولید محتوا نیز به دو صورت انجام می شود. این برنامه های علمی 

ابتدا در اســـتان تهران به عنوان پایلوت آغاز شده و اکنون در سراسر کشور 

گســـترش یافته است. در این فرایند، از روابط عمومی استان ها برای تولید 

محتـــوا بهره می بریم، اما پلتفرم تولید محتوا را خودمان در اختیار آن ها قرار 

داده ایم. این دو خط تولید محتوا شـــامل دو بخش است؛ خط اول، معرفی 

برنامه علمی اســـت که شامل معرفی پتانسیل ها و ویژگی های هر برنامه از 

ســـوی مجری است. در این بخش، فیلم هایی ضبط شده، سپس ویرایش و 

بعد تأیید می شود و در نهایت در سامانه کاتب بارگذاری می شود. 

در ضمن، ما تا مدت کوتاهی دیگر در سامانه کاتب، یک آیتم جدید به نام 

»دبیرخانه پایش آزاد« اضافه خواهیم کرد. ســـپس به تمامی استان ها لینک 

خواهیم داد تا هر فعالیتی که انجام می دهند، در فضایی که برای برنامه علمی 

در سامانه کاتب دیده شده، نمایش داده شود. اکنون بحث برنامه های علمی 

به بخش های اجرایی رسیده و به مرحله ای وارد شده که نمایش می دهند؛ از 

جمله فروش محصول، برگزاری همایش های ملی، منطقه ای و بین المللی 

و برگـــزاری کنفرانس ها و کارگاه ها؛ حتی با صنعت قرارداد می بندند. نکته 

دیگری که مطرح کردیم این است که هر دو تا سه ماه، ۱0 پایان نامه برتر از 

هر اســـتان برای تولید محتوا به همراه دانشجو فرستاده شود. این محتوا ها به 

تدریج در سامانه کاتب قرار می گیرد. 

پس در نهایت، محتوای برنامه علمی، در سامانه کاتب قرار می گیرد. 

بله، فضایی در کاتب به آن اختصاص می یابد و در ســـامانه قرار می گیرد. 

به اســـتان ها لینک داده می شود تا فعالیت های خود را بارگذاری کرده و در 

کاتب دیده شود. 

فکر می کنید این اتفاق تا چه زمانی رخ دهد؟ 

تا پایان سال، در کاتب قرار می گیرد. در خصوص دبیرخانه های استانی نیز 

بحث آن ها را از دو ســـال پیش مبتنی بر »ســـند تحول« قرار دادیم. به آن ها 

گفته ایم برای ادامه کار باید هر سال یک برنامه یک ساله بر اساس چهارچوب 

سند ارائه دهند. این برنامه ها از سوی ما مورد بررسی قرار گرفته و یک درخت 

دانشی به آن ها داده ایم تا برنامه های خود را بر اساس آن نگارش کنند و برای 

ما ارســـال کنند. در حال حاضر، فعالیت دبیرخانه ها بر اساس همان برنامه 

پیشنهادی یک ساله بوده که در چهارچوب سند تعریف شده است. منظور 

از چهارچوب سند، این است که اقدامات در حال انجام، پُرکننده عناوینی 

اســـت که در ســـند تحول برای آن ها به عنوان متولی دیده شده است. البته 

متولی، دبیرخانه پایش بوده، ولی مجری در بعضی از آیتم ها هم اســـتان و 

هم واحد دانشگاهی اســـت. برنامه های آن ها بر این اساس بوده، ولی دو 

مورد مهم مربوط به بستن قرارداد است. 

اکنون، یکی از تغییرات مهم این بوده که در حال حاضر شـــاهد رشد هم از 

نظر آماری و هم از نظر اجرایی هستیم. این امر به دلیل منسجم شدن فرایند ها 

و ایجاد نظم در دبیرخانه هاســـت که به آن ها اجازه می دهد بر اساس یک 

برنامه مشخص و سازماندهی شده حرکت کنند. این نظم را ایجاد کرده ایم و 

باعث شده دبیرخانه ها به خوبی عمل کنند؛ حتی گاهی خودشان احساس 

خســـتگی کرده و تصور می کنند نیاز به یک چالش جدید دارند. خودم نیز 

همین طور فکر می کنم و دوست دارم هر دو، سه ماه یک بار چالش جدیدی 

بیاید. اتفاق مهمی که در دبیرخانه ها در حال وقوع است، بستن قرارداد های 

حمایتی بوده که در سند پیش بینی شده است. این قرارداد ها مربوط به حمایت 

از پایان نامه ها و رســـاله های مرتبط با صنعت بوده که در حال انجام است. 

   انعقاد 3 قرارداد توسط دبیرخانه 
برنامه علمی استان تهران 

یعنـــی صنایع در قالب قرارداد با دبیرخانـــه تعدادی از پایان نامه ها را 

حمایت می کنند؟ 

 با یک صنعـــت صحبت می کنند و تفاهم نامـــه ای می بندند؛ 
ً
بلـــه، مثلا

تفاهم نامه ای که منجر به عقد قرارداد شود. صنعت این موضوع را می پذیرد. 

حالا دو اتفاق در حال وقوع اســـت؛ در بعضی موارد، صنعت قبول می کند 

 می گوید »من از 50 پایان نامه و 50 
ً
از پایان نامه و رساله حمایت کند. مثلا

رساله حمایت می کنم. برای هر پایان نامه ۱0 میلیون و برای هر رساله مبلغ 

۳0 میلیون تومان می پردازم.« البته ما قرارداد هایی فراتر از این مبلغ داریم. 

اکنون دبیرخانه برنامه علمی استان تهران سه قرارداد بسته که هرکدام از ۲00 

پایان نامه و رســـاله حمایت می کند. نقطه عطف این قرارداد ها کجاست؟ 

اتفاقی که در حال رخ دادن بوده، این اســـت که در این قرارداد ها، برخی از 

این شرکت ها اقدام به استخدام دانشجو می کنند. 

تاکنون چند قرارداد بسته اید؟ 

زیاد بوده است. در همین مدت سه یا چهار ماه گذشته، برای صنایع بزرگ، 

حداقل ۱0 قرارداد داشـــته ایم. به طور متوســـط 500 پایان نامه و رساله در 

نظر بگیرید. 

ید؟  آماری هم از استخدام دانشجویان دار

 
ً
قرارداد ها جدیدند و چنانکه گفتم اگر با این شرایط بیایند، تا این سقف؛ مثلا

5 تا ۱0 نفر، می توانیم پاسخگو باشیم. در این راستا، دبیرخانه برنامه علمی 

اســـتان تهران، قرارداد هایی بسته است. برای نمونه، یکی از این شرکت ها 

»نویان نگین پارسیان« است که دو ساله قرارداد بسته اند. همچنین قرارداد های 

شرکت »کمباین سازی ایران« و شرکت »مهر کام پارس« در صنعت خودرو 

نیز به تازگی برای ما ارسال شده است. علاوه بر این، قرارداد های دیگری نیز 

از استان های دیگر دریافت کرده ایم. 


